
društvo — 16 članov. Učiteljsko društvo 
za Trst iin okolico je prijavita še 3 člane 
(skupaj 155 + 3 = 158 članov.) Učitelj
sko drnštivo zia Laški oikiraj je prijavilo še 
2 člana (skupaj 59 + 2 = 61 članov.) U
čltdijsko društvo za politiški okraii Ljuto
mer je prijavilo še 2 člana (skupai 
34 + 2 = 36 članov. V 11. štev. »Učit. 

simo izkazali 1004 člane, danes pa 
23 novih, torej stopaj 1027 članov. 8 dru
štev še ni pioslalo iimieelikoiv, četudi je že 
mfaufo 5 mesecev letošnjega leta! 

Vodstvo Zaveze. 
Vsem učiteljskim društvom! Zavezina dele

gacija je sprejela dne 28. dec. 1917 za vse včla

njeno učiteljstvo predlog, da znaša članarina 2 K 
na mesec, zato pa dobi vsak član »Učiteljskega 
Tovariša« in »Popotnika« brezplačno in nima niti 
za okrajno društvo, ne za deželno zvezo, in ne 
za upravo Zaveze plačevati drugih prispevkov. 
Ta članarina bi se imela pošiljati deželni zvezi, 
in kjer te ni, pa okr. učiteljskemu društvu, ta pa 
bi potem oddala Zavezi tolikokrat po 16 K, ko

likor je v njih organizovanih učiteljev in učiteljic. 
Radi lažjega hitrejšega pregleda, točnejše iz

vršitve in krajšega poslovanja prosi podpisano 
vodstvo, da blagovoli odposlati meseca junija in 
decembra vsako društvo naravnost v Zavezino 
blagajno po 16 K od vsakega člana — kjer je uči

teljeva soproga tudi učiteljica ali kjer službujeta 
oče učitelj in hči učiteljica na isti šoli in stanuje 
hči pr očetu, le članarino 2 K. — V lažje plačeva

nje prejme vsako društvo po dve položnici. 

Vodstvo Zaveze. 
Nova članarina Zavezinih članov. Zavezina 

učiteljska društva nujno opozarjamo, da naj po

birajo članarino od svojih članov redno vsak me

sec sproti. Koder se nova članarina doslej še ni 
pobirala, tam naj poskrbi društveni odbor, da 
se pobere članarina takoj za prvo polovico le

tošnjega leta. Čimdalje bi se odlašalo s pobira

njem, tem težje bi se izterjala zaostala članarina. 
Vodstvo Zveze. 

Delegate za Zavezino zborovanje, ki 
se vrši v prvi poloviidi meseca septembra 
t. 1., je prijavilo: i. Kozjansko učiteljsko 
društvo: 1. Miloš Grmiovšek, društveni 
preldsednlik, Piilštanj; 2. Ante Potočnik, 
učiteilj, Podsreda; namestnica: Milka 
Bračičeva, učiteljica. Št. Vid. 

Prosimo, da lizvrše valite!v delegatov 
tudi druga društva. Več društev zborutie 
prve dni prihodnjega 'meseca, a v vzpe
li cdu pogrešamo te 'točke. Postavite jo 
naknadno na dnevni ired. Pri tam vas 
opozarjamo na tozadevni vodstveni raz
gius v II. štev. »Učit. Tov.« 

Vodstvo Zaveze. 

Goriško. 
VABILO. 

na obč. zbor Učiteljskega društva za goriški 
okraj, ki se vrši dne C. junija t. I. ob pol 10. url 
dopoldne v Gorici pri »Jelenu«. 

D n e v n i r e d : 
1. Letno poročilo. 
2. Račun in proračun. 
3. Volitev treh računskih pregledovalcev. 
4. VoKtev »Zavezinih« delegatov. 
5. Volitev društvenega odbora. 
6. Razni predlogi in nasveti. 

Domberg, 19. maja 1918. 

Ign. Križman, predsednik. 

Goriško okrajno učiteljsko društvo
(Konec.) 

Tovariš Alojzij Urbančič povdarja, 
da mora društvo imeti popolno evidenco 
o razrednem' uvrščanju, nekdaj ise je pri
redilo zaznamke vsemu učiteljstvu v 
okraju in predlaga, da se naprosi pri 
c. kr. okrajnem šolskem svetu ta uraden 
seznamek vsega1 okrajnega učiteijstva ipo 
plačilnih virstaii vsaj za društveno upo
rabo. 

Vst s© poudarjali, da so pavšaii za 
kurjavo in snaženie šol prepičii in po dalj
ši temeljiti debati se je sprejelo predlog: 
»Kdor ne mara oskrbovati tega za naka
zane svote, nai odkloni te posle, ker ni
kjer v zakonih ni §, ki bi 'določal, da pri
pada to delo ravno učiteljstvu«. Taka pa
sivna reizisitanca ne škodi nikomur, ker v 
lastno'škodo ne bode nikdo prisiljen o
pr avi jati teh malenkostnih poslov, ki tak
tično niso naša dolžnost. 

Z ožinam sedanje obupne razmere so 
se po stvarni žlivahni debati (Križman, 
Možina, Urbančič, Reja, Mnmolja, Vrč, 
PLesničar, Arilgler m druigi) sprejeli slede
či predlogi: 

I. Uradno se 'mora poskrbeti, da po
samezne aprovizacijske občinske komi
sije do voljno in po primernih cenah oskr
l;.;.ie.io z najpotrebnejšimi živili učiteljstvo 
in njih družine. 

II. Županstva morajo oskrbeti uči
teljem in njih družinam primerna in zdra
va stanovanja. 

III. Iz državnih sredstev se metra o
skrbeti učitelje in ntHh družine s potreb
nim pohištvom in kuhinjsko opravo v 
vseh arih krajih, kjer so ito zgubili vslod 
vojnih nezgod. 

IV. Oibleko, perilo in obutev za uči
teljstvo in njegove družine zalagajo dr
žavni čimliitelji po onih načelih, kakor so to 
uredili pri državnih uradnikih. 

V. Država podeli brezplačno zdrav
niško pomoč in zdravila bolnim članom 
učiteljskih družin. (V slovanskem delu de
žele nimamo uliti zdravnikov.) 

VI. Stanarine, uradni pavšali za sna
ženie šolskih prostorov, kurjava in sploh 
vse uradne nagrade in prispevki se odme
rijo po sedanjih cenah in razmerah. 

VII. Županstva, c. fcr. okrajni šolski 
sveti, vsi javni zastopi, deželni odbor, de
želni šolski svet in vsi državni organi naj 
tekmujejo med seboj, da moralno podpi
rajo učiteljstvo pri vpostavitvi šolstva v 
našem okraju. 

VIII. Vsi selilni stroški se nakazujejo 
učiteljstvu sedanji draginji primerno. 

IX. Vse šolske oblastnije maj stremijo 
z vsami silami na tov da se povrne učitelj
stvo iz vojske svojemu zvanju. 

X. Pospeši naj se redno poslovanje 
c. tar. 'Okrajnih šolskih svetov z učitelrjski
mli in ljudskimi zastopniki. 

Tovariš blagajnik Piesničar predlaga: 
Okrajno društvo naj uredi svoje razmerje 
z mašo Zavezo v smislu novih Zavezinih 
pravil. Soglasno sprejeto. Predsednik pri
poroča, da vsakdo takoj priglasi ustmeno 
in neprisotni potom dopisnice svoj pristop 
k društvu s plačevanjem 24 K letino v po
ljubnih obrokih. S 'tem sita pa plačani obe 
stanovski glasil: Učiteljski Tovariš in Po
potnik. Pri prhodmieim zborovanju se ukre
ne vse potrebno, da bo vsak goriški uči
telj organizovan tovariš in oborožen z 
obema našima glasiloma. Do itadai pa le 
prijavite svoj pristop po dopisnicah vsi 
na naslov: Pavel Piesničar, učitelj Ajdov
ščina! Vsi vršimo svojo dolžnost, kar ne 
maramo parasitov v svojih vrstah! 

Prvi četrtek maja se že sestane dru
štveni stari odbor v Gorici pri Jelenu, da 
se izvrši 'dosedanje sklepe in pripravimo 
za nov občni zbor, ki mora staviti povsem 
trdne temelje našemu stanovskemu delu. 
Dogovoriti se bomo morali z vsemi tova
riši na Krasil in v Gorah (SežanaTol
rrata), tia enotno uredimo svoje medseboj
ne ra/.mere z našo »Zavezo jugoslovan
skih učiteljskih društev. Novi časi, novo 
delo! 

Pred nami je toliko gradiva, da ra
bimo prav nuijno' vsakega moža, da v po
stavimo krepko organizacijo in rešimo 
mnoga pereča vprašanja n. pr. 

I. Vpostavitev šolstva na Goriškem. 
II. Obnovitvena akcija. 
III. Zavezino strokovno tajništvo. 
IV. Strokovno goriško' tajništvo. 
V. Načrt begunskih šol za 15, 16, 17 

ki 3 8 letno našo mladino obojega spola. 
VI. Načrt za preustrojitev našega 

šolstva sploh. 
VII. Zaveza in opozicija v njej. 
VIII. Zavezini listi itd. 
Delajimo vsi, ker je za vse dovelj 

prostora! Tovariši, tovarišice, vsi pod 
društveno okrilje! Le vkup, ti uboga 
emajma: »Za Staro Pravdo!« 

Kranjski tovariši vipavskega sodnega okraja 
bi radi ustanovili skupno društvo z agilnimi to

variši ajdovskega okraja, ker se ne morejo taka 
lahko shajati s postojinskimi učitelji radi geograf

skih ovir. Večno ne bodo trajali ti vojni časi In 
vse te kalamitete, ki so z njimi združene. Ker se 
v najkrajšem času zopet vpeljejo ugodnejše že

lezniške zveze po vipavski dolini z Gorico, so 
tovariši vipavskega okraja lahko pridružijo kar 
goriškemu okrajnemu društvu, kjer se najbrže 
razvije bolj živahno stanovsko delovanje. Gori

cam pa z odprtimi rokami podpirajo vsako sta

novsko delo in ako se vrnejo normalni časi v 
deželo, bode vipavskim tovarišem gotovo le v 
spodbudo in veselje to bližje združenje. 

Vsi primorski okrajni šolski nadzorniki In 
c. kr. okrajni glavarji so baje imeli dne 20. apri

la i. 1. v Trstu skupno posvetovanje za vpostavi

tev šolstva in ureditev obupnega učiteljskega 
gmotnega položaja. Soglasno se je konstatirala 
učiteljska beda in baje so ti šefi našega učiteijstva 
celo sklenili, da uvede c. kr. namestništvo po

trebno akcijo, da dobe učiteljisamci 80 %, učite

lji zakonski pari brez otrok 90 %, a učiteljski pari 
z otroci 100 % sedanje plače kot draginjske do

klade z?. 1918. iz državnih sredstev. Cas bi že 
bil, in ravno ti gospodje so za to poklicani, da 
lajšajo učiteljsko bedo in ga podpro, da ne oma

ga v današnjem obupnem boju za obstanek. Uči

teljstvo jim bo hvaležno za vspehe in vračalo bo 
to /, boljšimi učnimi vspehi v šoli. Vederemo! 

Kranjsko. 
Učiteljsko društvo za kranjski šolski okraj 

ima svoj redni občni zbor dne 13. junija 1918 v 
prostorih deške ljudske šole v Kranju ob 3. uri 
popoldne. Dnevni red je naslednji: 1. Pozdrav 
predsednika. 2. Poročilo tajnika. 3. Poročilo bla

gajnika. 4. »Izjava opozicije«. (Poročevalec J. 
I upajne). 5. O načrtu za preustrojitev našega šol

stva. (Poročevalec J. Miklavčič)). 6. Stalno Za

vezino tajništvo. (Poročevalec) V. Rus). 7. Nova 
članarina Zavezanih udov. (Poročevalec Fr. Luz

nar). 8. Slučajnosti. K mnogobrojni udeležbi vljud

no vabi društveni odbor. 

Sz naše organizacije. 
Skupne zadeve. 

Iz Zaveze avstrijskega jugoslovan
skega učiteijstva. Imenik svojih članov je 
nadalje poslalo: 25. Kamniško učiteljsko 



Učiteljsko društvo za ormoški okraj 
je zborovalo dne 2. nnaja it 1. pri Sve
tinjah ob prav doibrii udeležbi. Predsednik 
je vzradoščen pozdravil zborovalce, ker 
so bili Boilfenčani, ftutmičaini, Miklavžev
čani, Ormožanli, Tomažtivčanii, potimošte
viilno Lenartčani, Puncami in Svetinjčani. 
Prišli pa so tudi tovariši rekonvaleseenti 
in invalidi, s kolajnami in križci; času pri
merno smo imeli svojega stotnika (tova
riša Porekanja); krasni spol ye bil v 
večini. 

O deleigacijskem zborovanju Zveze 
slovenskih učiteljev lin učiteljic na Šta
jerskem je inakratko poročala tovarišica 
Rebolj. 

Zanimive dnoibtine iz zgodovine 
ptujskega in ljutomerskega okraja s po
sebnim oziram na sodni okraj Ormož pa 
inaun je podaval tovariš Sijanec, ki so mu 
še drugi dodajali domače zgodovinske za
niimivosti. 

Tretji plačilnli razred še ni popolno
ma odpravljen, kakor se je pisalo, ker ne 
dobe začasni usposobljeni učitelji in uči
teljice izredne doklade 2(10 K, kakor stal
ni. Za odpravo te krltvice so se storili po
trebni koraki. 

Razpravljalo se je o društvenih do
pisih; obširnejši so se dali posameznika! n 
v priučenje in za poročilo na prihcuin^o, 
zborovanju. Debata je bila živahna, tudi 
na galeriji. Plačevala se je udnina in na
ročnina na Zavozine liste; blagajnik je bil 
zadovoljen. 

A ostali smo — na ljubeznivo pova
bilo ■— še po zborovanju pri Šlijaneevdh, 
ki so nas presadili preko vseh vojnih te
žav saj za nekaj ur v boljše čase. Od
vozi aiM smo si nahrbtnike, rezali ljubi 
kruhek; pristnega in izbornega ljutomer
žama pa sta nam ueuimioirno točila brez
plačno gospod in gospa Šiijainec. In obrazi 
so se začeli jasniti, srca miladeniti. Prc
srčna Vama hvala, gostoljubna tovariš in 
itcvarišiea! 

Učiteljsko društvo za ormoški okraj zboruje 
v četrtek dne 13. junija 1918. leta ob 11. uri do

poldne v ormoški okoliški šoli. K zborovanju pride 
član vodstva štajerskega Lehrerbunda, ki bo po

ročal o akciji za 8. vojno posojilo in o važnih 
učiteljskih stanovskih zadevah. Posebno se bo 
razpravljalo tudi o stališču učiteijstva napram 
sklenjeni, a ne izplačani državni draginjski do

kladi, nadalje o našem stališču zastran pripustit

ve učiteijstva k visokošolskim študijem i. t. d. 
Vsi člani društva se poživljajo, da se polnošte

vilno zborovanja udeležijo, da pride trdna volja 
vsega učiteijstva do složnega izraza. — Vodstvo. 

Štajersko. 
Slovenjebistriško učiteljsko društvo 

je zborovalo dne 2. maja v Slov. Bistrici. 
Udeležba je bila povoljna. Pri otvoritvi 
zborovanja pozdravi tovariš predsednik 
Josip Sabati vse navzoče in prečita nato 
došle dopise. — Na dopis Zaveze, da bi 
se posvetovalo društvo o predlogu tovariša 
Gangla, naj se osnuje v Zavezi strokovno 
tajništvo, so po prečitanju članka v Uči
teljskem Tovarišu, tičoč se te zadeve, vsi 
driištveniki uvažujoč potrebo strokovnega 
tajništva glasovali za njegovo ustanovitev. 
— Podrobni načrt o preostrojitvi ljudskega 
šolstva se je razdelil med člane, da za 
vzamejo k raznim točkam svoje stališče, 
oziroma sestavijo referate. — Da se določi 
stališče našega društva k »Izjavi" opozicije 
napram vodstvu Zaveze, se je sestavil 
odbor, v katerega so bili izvoljeni tovariš 
Anton Špan in tovarišici Otilija Feiglova 
ter Angela Sabatijeva, ki bodo o tem 
poročali na prihodnjem zborovanju. — 
Vzame se tudi na znanje Lehrerbundovo 
vabilo k marljivemu sodelovanju pri pod
pisovanju 8. vojnega posojila. — O dele
gacijskem zborovanju Zveze v Celju je 
poročala tovarišica Marija Schweiglerjeva. 
— Prihodnje zborovanje se vrši dne 1. av
gusta v Slov. Bistrici. — Ker je bil s tem 
dnevni red zborovanja izčrpan, ga je za
ključil predsednik, izražujoč željo, da bi 
se prihodnjega zborovanja vdeležili polno
številno. 

Marija Schweiglerje\a, zapisnikarica. 
Slovenjebistriško in konjiško učiteljsko dru

štvo zboruje skupno dne 3. junija ob pol 11. url 
dopoldne v Poličanah. Vzpored: 1. VIII. vojno 
posojila; ref. Anton Otter. 2. Stališče učiteijstva 
k zavlačevanju državne draginjske doklade in k 
vladni predlogi o učiteljski naobrazbi. 3. Slučaj
nosti. — Jos. Sabat, predsednik. 

Šmarskorogaško učiteljsko društvo 
ije zborovalo dne 9. veiksga travma <v Ko
strivmici. Udeležba ie bila vkflijuib slalbim 
pfiioinieitniim razmeram jako povodna: 
zbranih je bilo 32 članov. Nekatere tova
rtšice so se izkazale naravnost 'požrtvo
valne, zlasti one iz Zeta!, ki so prišle paš 
štiri in pol ure daleč. 

Z velikim veseljem pozdravi tovariš 
predsednik Kurbus zbrane člane, posebno 
nove, žeteč jim, da bi jam društvo nudilo 
to, kair je njega smoter, namreč nadialino 
izobraževanje posameznega in goiiiitev 
stanovskega ponosa. Društvena1 zboro
vanja naj jim bodo vesel praznik tova

rniškega razvedrila. Posebe pozdravi go | 
ste tovariša^ Čuleka, Reclja, poročnika j 
Kristana iz Št. Jurija ob južni železnici in i 
postatjenačelnika g. Mohioirko iz Ponikve. 

Nato prečita sledeča dopisa: Dopis 
iz Ormoža tičoč se nazvažnejših sklepov 
Zvezinega delegaclitjslkega zborovanja na 
velikonočno sredo v Celju. Dopis staj. 
Lehrerbunda o osmem vojnem: posojilu. 
O reorganizaciji Zaveze po Hreščakoviih 
preidloglih razpravlja temeljito in zanimi
vo tovariš Sumer. Sklep izjave se sporoči 
vodstvu Zaveze. 

Tovariš Sekirnik poda podroben ra
čun 'O Trafenikovem spomeniku, kli smo 
si ga po zborovanju ogledali na pokopa
lišču. Vnovič se spominja pokojnega bla
gega 'tovariša Auernlilka. Za njegov spo
mernik se je nabralo 97 K. 

Društvo sklene opozoriti časnikar
ski odsek Zaveze, da se vbodoče v »Uči
teljskem Tovarišu« me imoiledurje o slabem 
Kiinoitnem stanju naših listov. Tudi naj se 
poročila deleigaciitskih zborovanj v »Uči
teljskem Tovarišu« krajšajo, ker o tem 
itak poroča delegat pri društvenih zbo
rovanjih. 

Prihodnje zborovanje se vrši dne 7. 
malega srpana na Ponikvi. Tovariš pred
sednik zaključi zborovanje zahvaiiujoč se 

. /očim za obiilno udeležbo 'in pozorno 
sleditev današnjim razpravam. 

Slivnica, dne 16./5. 1918. 
Draga Zaje, 'tajnica. 

Šmarsko-rogaško učiteljsko društvo zboruje 
v torek dne 4. junija ob 1. uri popoldne v šoli 
Šmarje. Vzpored: 8. vojno posojilo. Po odredbi 
c. kr. dež. šol. sveta tisti dan šole prost. — Toma 
Kurbus, predsednik. 

Učiteljsko društvo za politiški okraj Ljutomer 
je zborovalo dne 2. maja 1918 pri Sv. Križu. Za

stopane so bile skoraj vse šole našega okraja, ne

katere celo polnoštevilno. Pričakovali pa smo, 
da se vdeleže zborovanja tudi oni tovariši in to

varišice, ki so dosedaj iz malenkostnih osebnih 
ozirov stali izven naših vrst. — Resnost in važ

nost časa zahteva združitev vsega učiteijstva, 
ker le tedaj je mogoče plodonosno delo v prid 
šolstva in stanu. Tovariš predsednik Tomažič 
otvori zborovanje in vzpodbuja učiteljstvo v svo

jem pozdravnem nagovoru k resnemu skupnemu 
delovanju. Bliža se lepša bodočnost našemu na. 
rodu, bližajo se pa tudi jasneši dnevi našemu 
stanu. Sedaj, ko smo se začeli prosteje gibati, 
mora zastaviti vsak posameznik svoje moči, da 
uspešno rešimo velike naloge, ki čakajo ravno 
naš stan. Posebe pozdravi še naše mlade tovari

šice, ki so se v tako lepem številu odzvale vabilu 
društva. Spominja se še enkrat v letu 1917 umi, 
lih tovarišev, Avg. Laha in Josipa Kosija. Slava 
njunemu spominu! Po prečitanju in odobrenju 
zadnjega zapisnika navede predsednik dopise, o 
katerih se je v poteku zborovanja razpravljalo. 
Nato je sledilo tajniško poročilo, blagajnik tov. 
Maurič pa je poročal o gmotnem stanju društva. 
Izkazal je 540 K 45 h prejemkov 'in 493 K 74 h 
izdatkov. Društveno imetje znaša 1309 K 50 h. 
Za njegovo vestno in natančno knjigovodstvo se 
mu izreče zahvala. O delegacijskem zborovanju 
Zaveze v Ljubljani je poročal tovariš Tomažič, o 
Zvezinem delegacijskem zborovanju v Celju pa 
tovariš Maurič. Dosedanji odbor je bil zopet iz

voljen, in sicer: predesednik J. Tomažič, pod

predsednik S. Cvahte, tajnica Her. Mahorčičeva, 
blagajnik K. Maurič, knjižničar Kr. Pertl, pero, 
vodja Fr. Cvetko, odbornik Linda Bernardova. 

Glede »Hreščakove decemberske izjave', je 
bil soglasno sprejet prelog tov. Mauriča: Društvo 
izreka vodstvu Zaveze popolno zaupanje in odo

bruje njeno dosedanje delovanje. Vsa predbact

vanja in napadi na društva so neutemeljeni. — 
Stalnega tajnika Zaveze se na predlog tov. Bau

karta odklanja, ker ga ni mogoče dovolj gmotno 
podpreti. Članarina znaša za redne člane 24 K 
ya leto. Da se blagajniku olajša delo, izjavi vsaU 
tovariš ozir. tovarišica ali jih je smatrati za 
redne ali podporne člane društva. Tov. Baukart 
preči.ta še dopis »Jugoslovanske demokratsko 
sooiiike«. iz programa je razvidno, da stoji n« 
stališču Zaveze, zato se ji pridružujemo. Ko smo 
se zedinili v neki privatni društveni zadevi, za

ključi predsednik lepo uspelo zborovanje. Upo

rno, da se pri prihodnjem zborovanju snidemo 
brez izjeme vsi, ker domovina nas mora najti 
zbrane in ne razcepljene pri delu za njeno pre

navljanje. 

Učiteljsko društvo za politiški okraj 
Ljutomer zboruje v sredo, .dne 5. (junija 
dopoldne ob llVs uri v Radineih.. 

Glavna 'točka dnevnega reda 'je pre
davanje o 8. voii. posojilu. Govori zastop
nik Lebrerbiioda. Razpravljali bomo tudi 
o važnih stanovskih zadevali, zato prii
čuvuiiefcno obile udeležbe. 

Vsled oidredbe c. kr. tli/., šol. osveta 
je ta dan pouka prost. 

Obed naj prinese .vsak s seboj, ker ga 
?i:ii.ii gosrtBtaSŽaff ne .more oskrbeti. 

Odbor. 
Učiteljsko društvo za celjski okraj. V nastop

nem priobčim II. izkaz zbirke za »Zveziu v. p. 
sklad« s stanjem 1 maja 1918 in v oklepaju pri

opevke za sklad lastnega društva: Celje okolica 
! K 60.50 (8.—); Blagovna K —,—• (—); Dobrna 
! tovarišica Levstikova K 4.— (2.—); Dramlje 
| K in (); Frankolovo K 9.50 (3.20): Galicija K 8 

(—); Griže K 63.62 (—); Gotovlje K 11 (3); Ka

lobje K 13 (—); Ljubečna K 22.70 (4.—); Liboje 
K 18 (2); Pirešica K —.— (—); Petrovče K 17.40 
(5.—); St. Peter K 28 (12); St. Pavel K 54 (1.80); 
Sv. Martin K 11.60 (11); St. Lovrenc K 16 (4); 
St. Jur deška K 26 (—); St. Jur dekliška K 10 
(—); Svetina K 10 (—); Teharje K 13 (4); Vojnik 
K 37.30 (4.70); Zg. Ponikva K —.— (—.—); Žalec 
K 21 (—); skupaj K 476.62 (64.70). Za III. zbirko 
naj se blagovolijo pošiljati prispevke po poštni 
nakaznici v Ootovlje. Učiteljstvo sebi! Požrtvo

valno naprej! — Fr. Brinar, t. č. predsednik. 

Učiteljsko društvo za celjski okraj je 
zborovalo dne 2. imajjniika it. 1. v Sokol
skeni domu v Gabrju pri Celju. Navzočih 
je bilo dve tretjini članov; kot gost je 
došla tov. Vera Levstikova (St. Jur ob 
Tabru); na novo sita pristopili koit članici 
tov. Olga Šiircova (St. Peter) in Ljudmila 
Povalljeva (Nova cerkev); več tovarišev 
in tovarišic je svojo nevdeleižbo opra
vičilo, tovariš Šah je z opravlčbo ob
enem nakazal 5 K za društveni sklad, kar 
bodi pohvalno omenjeno in priporočeno 
v posnemanje. 

Preden smo prišli na ^dnevni red, 
pozdravi predsednik gosp. Edm. Planin
ska, ki je kot organ, vodja novoustanov
ljene »Podružnice c. kr. voj. vdovskega 
in sirotinskega zaklada za Spodnje Šta
jersko s sedežem v Mariboru poročal o 
vojnem zavarov. Vsa krajina in okrajna 
zastopstva spodnještaijerska pripdaio se
daj delokrogu te podružnice, vse dopise 
je pošiljati na njo v Maribor. O tem je 
obveščen tudi »Lehrerbund« iin »Zveza« 
Dokazoval je prednost voljnega zavaro
vanja pred vplačevanje vojnega posojila 
iz narodnogospodarskih ozirov ter daje 
potrebne internacije, ki z ozirom na bli
žajoči se razpis 8. voljnega posodila pride
jo še natančneje na posamezne šole. Na
vzoči so lapozariali, da je agitacija za voj
no zavarovanje v prid 8. voj. posoiiila ne
mogoča, dokler ne dostavijo polic 7. voj. 
zavarovanja. S toplimi besedami zahvali 
predsednik g. organizacijskega vodijo za 
važno informativno podavanje. 

Preidemo k dnevnemu redu. Prečita 
se zapisnik občnega zbora, ki ga je iz 
prijaznosti sestavil marljivi tov. VViudler. 
Med drugim' posnamem iz njega, da so v 
tri in pol letal dobi, v kateri nismo zbo
rovali, ipromiinuli: tovariši: Jakob Hrnko, 
Rudolf Delakorda, Dranc Gradišnik in 
tovarišica Ana Zupanekova. V ujetništvu 
je dosedanji društveni tainik tov. Julij 
S^Vniik in itov. Rud. Zupanek. Članarina se 
je pobirala vsako leto, vplačujočih čla
nov je hilo letno povprečno 53. Nanovo 
so med tem časom vplačale članarino in 
se ijlih je tedaj v štelo k rednim članom, to
varišice: Minka Veberjeva, Marija Ten
šičeva, Štefka Omiladičeva, Ljudmila 
Kokličeva in Lizika Petriičkoiva, na dan 
občnega zbora so nanovo pristopile to
varišice: Minka Gradišnikova, Marija 
Vošnjakcva in Roža Pakova. Odbor za 
tekoče leto je: Brinar Franc, predsednik; 
Petriček Anton, podpredsednik; Lizika 
Petiriček, tajnica; Tilka Brinar, bilagajni
čarka; Josip Culek, pevovodju; Ivan Kra
mar, knjižničar; Anton Livka lin Lud. Čer
niei odbornika. 

Računski pregiledovalec, tov. "VVudler, 
poroča o društvenih računih zadinuih šti
rih let. Društvena blagajna izkazuje kon
cem leta 1917 K 1046 gotovine. Računi se 
odobre. 

Predsednik konstatira današnje šte
vilo članov »ter še enkrat pojasni način 
plačevanja članarine. (Potom položnice 
na »Zadrugo«.) Pri tej priliki se poslovni 
red »Zaveze« irazteJiirači tako, da plaču
jeta oče in sin (hči), ki sta na isti šoli, ka
kor učit. zakonski pari. 

Glasom »Zveizine« okrožnice z dne 
24/4, t. 1. plačuje v »Zveziu« voj. pedip. 
sklad učiteljstvo I. kraj. razr. po 2' <. 
vse 'druge pa po l1///" letošnje vojnodra
gindske doklade, ki se je že in se bo še iz
plačala. Predsednik prosi, da bi se temu 
pcialvu odzvali vsi. Prispevki mai se na
kažejo vsak mesec posebe ali za več me
secev skupaj po poštni nakaznici pred
sedniku ali blagajničarki v Gotovlje, p. 
Žalec. Tedaj članarina po položnici na 
»Zadrugo«, % voj. drag. doklade pa v 
Gotovlje. 

Predsednik poroča nadalje, da je 
društvo v ta »Zveziin« voj. p. sklad pla
čalo kot 1. zbirko (iz 1. 1916) znesek K 
200.60. (Dotični izkaz je prinesel Učit. 
Tov.), kot 2. zblirko (za 1. 1917) s stanjem 
L/5, t. 1. pa K 476.62 in vrhu tega še K 
64.70 za naš društveni sklad. Dotični iz
kaz prinese Učit. Tov. 

Olb oibčnem zanimanju se prečita iz
java tov. Hreščaka i. dr. o bodoči smeri 
»Zavezinega« delovanja. O njeti se .poroča 
v prihodnjem zborovanju, lstotako v toč
kah Lleretovelga podavan/ja glede pre
osnone šolstva in narodne vzgoje. 

Glede strokovnega tajništva prii »Za
vezi« zavzame društvo soglasno nastop
no stališče: »Dokler ne prijavijo »Zavezi« 
imeniku svuijiili članov ona dosedaj njej 
včlanjena društva, ki po sprejetju povi

šane članarine tega še niso storila: do
kler je še mnogo drugega slovenskega 
učiteijstva, posebno kranjskega, organi
ziranega izven »Zaveze« ali sploh ni pri 
nobeni stanovski organizaciji; dokler de
narne obsežnosti »Zaveze« pri »Učitelj
ski tiskarni« niso poravnane, ne smemo 
z nameščenjem strokovnega tajništva 
»Zavezi« nalagati novih občutnih denar
nih bremen«. 

Predsednik vsipodbuja, da bi se zo
pet posluževali »vprašalne skrinjice« na 
način, kakor ga je svoi čas uvedel tov. 
Brezovnik. 

Posebna zahvala gre gdč. Štefanči
čeivi, ki nam' je prepustila zborovalno 
dvorano in oskrbela okusen obed. 

Prihodnje zborovanje v mesecu ju
ri iin. 

Do 'svidenja — posebno tudi onim, 
ki jih že tako dolgo nismo videli — kliče 
društveni predsednik. 

Učiteljsko društvo za ptujski okraj 
je zborovalo dne 18. aprila 1918 v ptujski 
okoliški šoli. Navzočih je bilo 32 članov. 
Zastopanih ni bilo 8 šol. Kot gosta sta se 
vdeležila zborovanja tovarišica Ila Kosijeva 
in tovariš nadporočnik Ivan Muršec. Na
novo so pristopili k društvu tovariš, ozi
roma tovarišice Pavla Jakličeva, Alojzij 
Kegl, Mara Smolnikarjeva in Julka Rajhova. 
Tovariš podpredsednik Josip Gorup otvori 
zborovanje, ki je bilo v vsem vojnem času 
najboljše obiskano, pozdravi novega nad
učitelja na okoliški šoli tovariša Ivana 
Zolnirja in izreka v imenu društva nadejo, 
da bo vrl naslednik pokojnega tovariša 
Kauklerja. Nato poroča o Zvezinem dele
gacijskem zborovanju v Celju, — delu 
organiziranega učiteijstva, — pomenu zbo
rovanj in uspehu delovanja za aprovizacijo 
tukajšnjega učiteijstva — v Ptuju — kar 
je tudi dosegel. Za vojni sklad se bo po
biralo v smislu Zvezinega delegacijskega 
sklepa od učiteijstva I. plačilnega razreda 
2 °/o, II. plačilnega razreda 1 '/«°/o draginj
skih doklad. Pri volitvi v odbor so bili z 
vzklikom izvoljeni za predsednika Josip 
Gorup, za podpredsednika Ivan Žolnir, za 
tajnika Ivan Čeh, za blagajničarko Mara 
Luknarjeva, knjižjiičarja Valentin Kajnih, 
pevovedjo Vinko Serona, odbornika Alojzij 
Pogrujc in Ivan Klemenčič Učiteljsko 
društvo za ptujski okraj se izreče za ju
goslovansko majniško deklaracijo in pošlje 
to izjavo jugoslovanskemu klubu na Dunaj. 
Da bi bila zborovanja tudi poučnozabavna, 
predlaga predsednik, da naj se tovariši 
priglase s primernimi predavanji za pri
hodnje zborovanje, ki se je določilo za 
13. junij 1918 ob 10. uri v okoliški šoli 
v Ptuju. 


